
AB 617 Community Air Protection Program 
Minutes of the Steering Committee Meeting 

Zoom Online Meeting 
November 10th, 2021 

Chair of Meeting: Matt Dessert (Alternate: Belen Leon) 

Facilitator: Milly Ferrer from Harder & Company 

I. Attendance: 

Primaries: Dr. Saima Khan, Community Corridor; Mersedes Martinez, Community Corridor; Christopher Velasco, 
Community Corridor; Rene Felix, Community Corridor; Kristian Salgado, Community Corridor; Blake Plourd, 
Community Corridor; Sergio Cabañas, Community Corridor; Mark Baza, Community Corridor; Mary Salazar, 
Community Corridor; John Hernandez, Community Corridor. 

Alternates: Belen Leon, Air Pollution Control District; Christian Torres, Comité Cívico del Valle; Rosa Guerrero, 
Community Corridor; Bob Fischer, Community Corridor; Sandra Mendivil, Community Corridor; Michael Moore, 
Community Corridor. 

Other Agency Staff:  Marco Perrone, Air Pollution Control District; Thomas Brinkerhoff, Air Pollution Control District; 
Edgar Ruiz, Comité Cívico del Valle; Andrea Juarez, California Air Resources Board; Ivy Osornio, California Air 
Resources Board; Linda Cedillo, California Air Resources Board; Cynthia Ortiz, California Air Resources Board.  

I. Welcome and Opening Remarks by CSC Members 

Milly Ferrer welcomed everyone to the virtual meeting. She mentioned Daniela Flores and Jessica who will be 
supporting anyone that has technical difficulties throughout the meeting. She commented they have interpretation 
services and how to access this service through the platform. She reminded everyone that the meeting is being 
recorded and how the CSC members can access the agenda packet. She also mentioned how everyone can submit 
their comments and how the public comment procedure works. She confirmed they have reached a quorum.  

Belen Leon thanked everyone for joining the meeting. She mentioned Matt Dessert is back at the office but was not 
able to join them that day. She commented they will try to keep the meeting under two hours. 

Christian Torres said he hoped everyone was safe. He commented the committee has been working hard through 
the pandemic with community partners, and the board of supervisors of local hospitals so if anyone needed resources, 
they could reach out to them. 

Mark Baza announced he will be retiring and that this meeting will be his last. He commented it was an honor to be a 
part of the committee and Imperial Valley. He said he will be available pro-bono for technical support and that the ICTC 
team knows how to get a hold of him. He commented David Aguirre will serve as interim executive director in the 
ICTC and Marlene Flores will remain as an alternate. 

Belen Leon wished Mark Baza a happy retirement. She personally thanked him for the support after all the years they 
have worked with each other. 

Mark Baza said he appreciated her comments. 

Sergio Cabañas told Mark Baza to enjoy his retirement and wished him the best of luck. He asked if the anniversary 
of the committee was in November. He thanked everyone that has been on the committee since the beginning. 

II. Public Comment Period 



There were no public comments.  

III. Approval of Minutes 

Sergio Cabañas made a motion to approve the minutes from October 13th, 2021.  

Bob Fischer seconded the motion. 

The motion was passed. 

IV. Action Item  

School Air Filtration Systems - Calexico; ICACPD  

Christian Torres asked if there was an issue with the action item because he did not see any supporting material for 
this in the agenda packet.  

Belen Leon said the project was under the project budget progress in the agenda. She mentioned the schools were 
already approved by the CSC and it was only brought back to see which schools would be done first. 

Christian Torres clarified that it was included in the agenda packet and was not necessary to bring it back in another 
meeting to do another vote. 

Milly Ferrer commented the CSC can table the item and come back to it later if anyone feels that there’s information 
missing in the packet or if they need more time. 

Belen Leon asked for a motion to approve the schools in the Calexico school district to move forward with the air 
filtration systems.  

Christian Torres mentioned he found what Belen Leon was talking about on page 58 of the agenda packet and asked 
if it could be displayed on the screen.  

Belen Leon mentioned the schools are mentioned in the budget. She asked if anybody could move forward with 
approval for the item. 

Bob Fischer made a motion to approve the funding for the Calexico schools. 

Sandra Mendivil seconded the motion. 

The motion was passed. 

V. Presentations 

Update on Environmental Justice Element, Angel Hernandez & Christian Rodriguez; El Centro 

Christian Torres mentioned they should look at what advisor committees are already in place because they could 
have helped with that. He was hopeful they could talk more and provide feedback. 

Christian Rodriguez said they will come back to the committee to help with the implementation. 

John Hernandez asked how the outreach efforts and public participation has gone. 

Christian Rodriguez mentioned one of the first outreaches that they did was at the grand opening of the aquatic center 
where they were able to gather a lot of useful information. He said they want to piggyback on a bigger event.  

John Hernandez commented the general plan should include something related to monitors to air and water quality. 
He mentioned on the east side there are still a lot of dead trees, curves and sidewalks are broken, and unpaved areas. 



He said the railroads’ crossings are bad as well. He commented there are concerns of traffic overload because of the 
UPS truck routes. He said he applauds the efforts but thinks there are a lot of things missing. 

Chris Velazco applauded the city of El Centro for the environmental justice element. He asked if they were planning 
to use juniper trees as a mitigation effort where there’s heavy diesel truck usage.  

Angel Hernandez said it was designed to catch dust coming into neighborhoods that come from agricultural areas 
outside of town. He mentioned they did not think to use it for truck routes but thanked Chris Velazco for that comment. 

Chris Velazco said there is a report that talks about how juniper trees can help catch diesel particulates. He suggested 
he would like to see a proposal where they could fund these types of green infrastructure projects. 

Angel Hernandez mentioned there are some areas they have highlighted where they could have a buffer between 
residential areas and industrial parks. 

Dr. Saima Khan thanked the city for not giving a business license to tobacco industries close to schools. 

Belen Leon commented that environmental justice is not an easy subject, but it is important. She thanked the city of 
El Centro for bringing it forward. She was hoping they will continue to see updates for the EJ project. She mentioned 
she is an advocate for bike lanes and sidewalks especially going to the mall and said they could do something with the 
county and the city of El Centro to see how they get something going.  

Imperial County Agricultural and Open Burn Program, Thomas Brinkerhoff; ICAPC. 

Kristian Salgado asked if farming operations that apply for the credit for reducing ag burning can increase their burning 
from one year to the other if things change. 

Thomas Brinkerhoff mentioned it depends on how the business is operating. He said they must have an agricultural 
burn permit and if it is confirmed they did not burn that year they get an emissions reductions credit certificate that is 
good for a number of years. 

Kristian Salgado asked how much the credit was worth. 

Thomas Brinkerhoff said he can bring that back in the next meeting. He mentioned it is based on different calculations. 
He commented that the dollar amount is dictated by the market. 

VI.  Discussion Item 

AB 617 CAMP - Community Air Monitoring Network Update, Christian Torres; CCV  

Belen Leon asked how many monitors were online now. 

Christian Torres said they have twelve. 

Belen Leon commented it would be good to have data trends with the monitors that have moderate risk and unhealthy 
risk to see if they need more monitoring or if they need to create a project at that site.  

Christian Torres said that was one of the goals they had in their monitoring plan that was submitted to 617. 

Kristian Salgado asked for updates on the educational portion of the community air monitors. 

Christian Torres commented they are working with the schools that they have. He mentioned Belen Leon and him 
have been talking about the flag program and how it will tie into that. He said they are working with twenty-seven 
schools through the flag program. 

AB 617 Projects Report Card with Budget, Belen Leon; ICAPCD. 



There were no comments regarding this topic. 

VII. Agency Updates 

Marco Perrone mentioned the day before that they had the shelter delivered for the new river monitoring project. He 
said they plan to have it up and running the next week. 

Belen Leon said they plan to do a ribbon-cutting ceremony in that area in which they plan to invite the CSC members. 
She mentioned there was a change in location because of the construction going on at the border. She commented 
the best option was near the water plant. She said Marco Perrone will send out an invite next week. She reminded 
everyone this project was part of the implementation funds and that is why they do not see these funds in the incentive 
projects. 

Christian Torres mentioned they were going to do a training for 3 days with CARB and APCD on the IVAN network. 
He said they will be talking about the principles behind the network, what they have established, and they will also be 
doing hands-on training. 

Kristian Salgado asked if any CSC members can participate in the training. 

Christian Torres mentioned because of COVID restrictions it will only be open to CARB. He said they will have more 
time to do these training sessions with the CSC later.  

Belen Leon said they should try to get a workshop or a training session for the CSC members to see how the monitors 
work. 

VIII. Agenda Topics for Next Meeting 

Belen Leon said they will be bringing a New River update in the next meeting. She said they are working with their 
government counterparts regarding ag-burning and if anyone wants to see that as a topic, they can bring someone 
from the Mexico side to give a presentation. She suggested going dark for the December meeting and coming back in 
2022. 

Blake Plourd suggested getting funding for small businesses like landscapers to convert to newer technologies. He 
asked for a presentation from CARB about the small engines ban they recently passed and what technology they 
suggest replacing small equipment like generators 

Belen Leon mentioned she will ask CARB to present in the next meeting. 

Bob Fischer made a motion to go dark in December and suggested January 12th as the date for the next meeting. 

Mary Salazar seconded the motion.  

The motion was passed. 

IX. Second Public Comment Period 

There were no public comments. 

X. Closing Remarks / Adjournment 

Belen Leon mentioned there were not a lot of comments on the meeting. She wished everyone happy holidays. She 
said they will be continuing the emails for [INAUDIBLE]. 

Christian Torres said they can also do some quick calls or text messages. 



Sergio Cabañas wished everyone a happy thanksgiving and a merry Christmas. He made a motion to adjourn the 
meeting. 

Meeting adjourned.  



Programa Comunitario de Protección Atmosférica Bajo el Auspicio del Proyecto de Ley AB 617  
Minuta de la Reunión del Comité Directivo  

Junta por la plataforma Zoom 
10 de noviembre del 2021 

Presidente de la Reunión: Matt Dessert (alternativo: Belén León) 

Facilitadora: Milly Ferrer de Harder & Company 

I. Asistencia: 

Primarias: Dr. Saima Khan, Corredor Comunitario; Mersedes Martínez, Corredor Comunitario; Christopher 
Velasco, Corredor Comunitario; Rene Félix, Corredor Comunitario; Kristian Salgado, Corredor Comunitario; 
Blake Plourd, Corredor Comunitario; Sergio Cabañas, Corredor Comunitario; Mark Baza, Corredor Comunitario; 
Mary Salazar, Corredor Comunitario; John Hernández, Corredor Comunitario. 
 
Suplentes: Belén León, Distrito de Control de la Contaminación del Aire; Christian Torres, Comité Cívico del 
Valle; Rosa Guerrero, Corredor Comunitario; Bob Fischer, Corredor Comunitario; Sandra Mendivil, Corredor 
Comunitario; Michael Moore, Corredor Comunitario. 
 
Otro personal de las dependencias: Marco Perrone, Distrito de Control de la Contaminación del Aire; Thomas 
Brinkerhoff, Distrito de Control de la Contaminación del Aire; Edgar Ruiz, Comité Cívico del Valle; Andrea 
Juarez, Junta de Recursos Aéreos de California; Ivy Osornio, Junta de Recursos Aéreos de California; Linda 
Cedillo, Junta de Recursos Aéreos de California; Cynthia Ortiz, Junta de Recursos Aéreos de California.  
 

II. Bienvenida y Comentarios Iniciales por parte de Integrantes del CSC 

Milly Ferrer dio la bienvenida a todos a la reunión virtual. Mencionó a Daniela Flores y Jessica quienes estarán 
apoyando a cualquier persona que tenga dificultades técnicas durante la reunión. Comentó que tienen servicios 
de interpretación y cómo acceder a este servicio a través de la plataforma. Les recordó a todos que la reunión se 
está grabando y cómo los miembros del CSC pueden acceder al paquete de la agenda. También mencionó cómo 
todos pueden enviar sus comentarios y cómo funciona el procedimiento de comentarios públicos. Confirmó que 
han alcanzado un quórum.  

Belén León agradeció a todos por unirse a la reunión. Mencionó que Matt Dessert está de vuelta en la oficina, 
pero no pudo unirse a ellos ese día. Comentó que intentarán tener la reunión en menos de dos horas. 

Christian Torres dijo que esperaba que todos estuvieran a salvo. Comentó que el comité ha estado trabajando 
duro durante la pandemia con socios de la comunidad y la junta de supervisores de los hospitales locales para 
que, si alguien necesitara recursos, pudiera comunicarse con él. 

Mark Baza anunció que se retira y que esta reunión será su última. Comentó que era un honor ser parte del comité 
y de Imperial Valley. Dijo que estará disponible gratuitamente para soporte técnico y que el equipo de ICTC sabe 
cómo localizarlo. Comentó que David Aguirre se desempeñará como director ejecutivo interino en el ICTC y 
Marlene Flores permanecerá como suplente. 

Belén León le deseó a Mark Baza una feliz jubilación. Personalmente le agradeció el apoyo después de todos 
los años que han trabajado juntos. 

Mark Baza dijo que apreciaba sus comentarios. 

Sergio Cabañas le dijo a Mark Baza que disfrutara de su retiro y le deseó la mejor de las suertes. Preguntó si el 
aniversario del comité era en noviembre. Agradeció a todos los que han estado en el comité desde el principio. 

III. Periodo de Comentario Público (No hubo comentarios públicos).  
IV. Aprobación de la Minuta 

Sergio Cabañas hizo una moción para aprobar las minutas del 13 de octubre de 2021.  



Bob Fischer secundó la moción. 

La moción fue aprobada. 

V. Puntos de Acción  

Sistemas de filtración de aire para escuelas - Calexico; ICACPD  

Christian Torres preguntó si había problema con el punto de acción porque no vio ningún material de apoyo para 
esto en el paquete de la agenda.  

Belén León dijo que el proyecto se encontraba dentro del progreso presupuestario del proyecto en la agenda. 
Mencionó que las escuelas ya fueron aprobadas por el CSC y solo se trajo de regreso para ver qué escuelas se 
harían primero. 

Christian Torres aclaró que estaba incluido en el paquete de la agenda y no era necesario traerlo de vuelta en 
otra reunión para hacer otra votación. 

Milly Ferrer comentó que el CSC puede presentar el artículo y volver a consultarlo más adelante si alguien siente 
que falta información en el paquete o si necesita más tiempo. 

Belén León solicitó una moción para aprobar que las escuelas del distrito escolar de Calexico avancen con los 
sistemas de filtración de aire.  

Christian Torres mencionó que encontró de lo que Belén León estaba hablando en la página 58 del paquete de 
la agenda y preguntó si podía mostrarse en la pantalla.  

Belén León mencionó que las escuelas se mencionan en el presupuesto. Preguntó si alguien podía seguir 
adelante con la aprobación del artículo. 

Bob Fischer hizo una moción para aprobar los fondos para las escuelas de Calexico. 

Sandra Mendivil secundó la moción. 

La moción fue aprobada. 

VI. Presentaciones / Preguntas y Respuestas 

Actualización sobre el Elemento de Justicia Ambiental, Ángel Hernández & Christian Rodríguez; El Centro 

Christian Torres mencionó que deberían ver qué comités asesores ya existen porque podrían haber ayudado 
con eso. Tenía la esperanza de que pudieran hablar más y proporcionar comentarios. 

Christian Rodríguez dijo que volverán al comité para ayuda con la implementación. 

John Hernández preguntó cómo han ido los esfuerzos de divulgación y participación pública. 

Christian Rodríguez mencionó que uno de los primeros acercamientos que hicieron fue en la gran inauguración 
del centro acuático donde pudieron reunir mucha información útil. Dijo que quieren aprovechar un evento más 
grande.  

John Hernández comentó que el plan general debería incluir algo relacionado con los monitores de la calidad del 
aire y el agua. Mencionó que en el lado este todavía hay muchos árboles muertos, curvas y aceras rotas y áreas 
sin pavimentar. Dijo que los cruces de los ferrocarriles también son realmente malos. Comentó que existe 
preocupación por la sobrecarga de tráfico debido a las rutas de los camiones UPS. Dijo que aplaude los esfuerzos, 
pero cree que faltan muchas cosas. 

Chris Velazco aplaudió a la ciudad de El Centro por el elemento de justicia ambiental. Preguntó si estaban 
planeando usar árboles de enebro como un esfuerzo de mitigación donde hay un uso pesado de camiones diesel.   



Ángel Hernández dijo que fue diseñado para atrapar el polvo que llega a los vecindarios que provienen de áreas 
agrícolas fuera de la ciudad. Mencionó que no pensaron en usarlo para rutas de camiones, pero agradeció a Chris 
Velazco por ese comentario. 

Chris Velazco dijo que hay un informe que habla de cómo los enebros pueden ayudar a atrapar partículas de 
diesel. Sugirió que le gustaría ver una propuesta en la que pudieran financiar este tipo de proyectos de 
infraestructura verde. 

Ángel Hernández mencionó que hay algunas áreas que han resaltado donde podrían tener un amortiguador entre 
áreas residenciales y parques industriales. 

La Dra. Saima Khan agradeció a la ciudad por no otorgar una licencia comercial a las industrias tabacaleras 
cercanas a las escuelas. 

Belén León comentó que la justicia ambiental no es un tema fácil, pero es muy importante. Agradeció a la ciudad 
de El Centro por llevarla adelante. Esperaba que siguieran viendo actualizaciones para el proyecto EJ. Mencionó 
que es una defensora de los carriles para bicicletas y las aceras, especialmente para ir al centro comercial, y dijo 
que podrían platicar con el condado y la ciudad de El Centro para ver cómo hacen algo.  

Programa Agrícola de Quema Abierta del Condado Imperial, Thomas Brinkerhoff; ICAPC. 

Kristian Salgado preguntó si las operaciones agrícolas que solicitan el crédito para reducir la quema agrícola 
pueden aumentar su quema de un año para otro si las cosas cambian. 

Thomas Brinkerhoff mencionó que depende de cómo esté operando el negocio. Dijo que deben tener un permiso 
de quema agrícola y si se confirma que no quemaron ese año, obtienen un certificado de crédito de reducción de 
emisiones que es válido por varios años. 

Kristian Salgado preguntó cuánto valía el crédito. 

Thomas Brinkerhoff dijo que puede traer eso de vuelta en la próxima reunión. Mencionó que se basa en 
diferentes cálculos. Comentó que la cantidad en dólares la dicta el mercado. 

VII.  Tema de Diálogo 

AB 617 CAMP - Actualización de la Red Comunitaria de Monitoreo del Aire, Christian Torres; CCV  

Belen Leon preguntó cuántos monitores estaban en línea en ese momento. 

Christian Torres dijo que tienen 12. 

Belén León comentó que sería bueno tener datos de tendencias con los monitores que tienen riesgo moderado 
y riesgo insalubre para ver si necesitan más monitoreo o si necesitan crear un proyecto en ese sitio.  

Christian Torres dijo que esa era una de las metas que tenían en su plan de monitoreo que fue presentado al 
617. 

Kristian Salgado pidió actualizaciones sobre la parte educativa de los monitores de aire comunitarios. 

Christian Torres comentó que están trabajando con las escuelas que tienen. Mencionó que Belén León y él han 
estado hablando sobre el programa de banderas y cómo se relacionarán con eso. Dijo que están trabajando con 
27 escuelas a través del programa de banderas. 

Boleta de Calificaciones de Proyectos AB 617 con Presupuesto, Belen Leon; ICAPCD. 

No hubo comentarios sobre este tema. 

VIII. Actualizaciones de las Dependencias 



Marco Perrone mencionó el día anterior que habían entregado el refugio para el nuevo proyecto de monitoreo 
del río. Dijo que planean tenerlo en funcionamiento la próxima semana. 

Belén León dijo que planean realizar una ceremonia de inauguración en esa área en la que planean invitar a los 
miembros del CSC. Mencionó que hubo un cambio de ubicación debido a la construcción en la frontera. Comentó 
que la mejor opción estaba cerca de la planta de agua. Dijo que Marco Perrone enviará una invitación la próxima 
semana. Les recordó a todos que este proyecto era parte de los fondos de implementación y por eso no ven estos 
fondos en los proyectos de incentivos. 

Christian Torres mencionó que iban a hacer un entrenamiento de 3 días con CARB y APCD sobre la red IVAN. 
Dijo que hablarán sobre los principios detrás de la red, lo que han establecido y también harán capacitación 
práctica. 

Kristian Salgado preguntó si algún miembro de CSC puede participar en la capacitación. 

Christian Torres mencionó que debido a las restricciones de COVID solo estará abierto para CARB. Dijo que 
tendrán más tiempo para hacer estas sesiones de capacitación con el CSC en una fecha posterior.   

Belén León dijo que deberían intentar organizar un taller o una sesión de formación para que los miembros del 
CSC vean cómo funcionan los monitores. 

IX. Temas de la Agenda para la Próxima Reunión 

Belen Leon dijo que traerán una actualización de New River en la próxima reunión. Dijo que están trabajando con 
sus homólogos del gobierno con respecto a la quema de agricultura y si alguien quiere ver eso como un tema, 
puede traer a alguien del lado de México para hacer una presentación. Sugirió ir a la oscuridad para la reunión de 
diciembre y regresar en 2022. 

Blake Plourd sugirió obtener fondos para que las pequeñas empresas, como los paisajistas, se conviertan en 
tecnologías más nuevas. Pidió una presentación de CARB sobre la prohibición de motores pequeños que 
aprobaron recientemente y qué tecnología sugieren para reemplazar equipos pequeños como generadores. 

Belén León mencionó que le pedirá a CARB que presente en la próxima reunión. 

Bob Fischer hizo una moción para aplazar la sesión en diciembre y sugirió el 12 de enero como fecha para la 
próxima reunión. 

Mary Salazar apoyó la moción.  

La moción fue aprobada. 

X. Segundo Período de Comentarios Públicos 

No hubo comentarios públicos. 

XI. Observaciones Finales / Clausura 

Belén León mencionó que no hubo muchos comentarios sobre la reunión. Les deseó a todos felices fiestas. Ella 
dijo que continuarán con los correos electrónicos de [INAUDIBLE]. 

Christian Torres dijo que también pueden hacer algunas llamadas rápidas o mensajes de texto. 

Sergio Cabañas les deseó a todos un feliz día de acción de gracias y una feliz navidad. Hizo una moción para 
levantar la sesión. 

Se levanta la sesión.  
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